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۷ صفر 1۴۴۰ - شماره ۲۲۰۲۸

نگاهی به دیروزنامه های زنجیره ای

نمی دانیم FATF چه خاصیتی دارد
ولی حتما یک فایده ای دارد!

سرویسسیاسی-
مصطفی هاشــمی طبا در گفت و گو با روزنامه زنجیره ای آرمان در تطهیر FATF به مفاسد اقتصادی توسل جسته و 

اظهار داشت برای مقابله با امثال بابک زنجانی FATF باید تصویب شود!
وی گفته است: »من نمی دانم که اگر FATFتصویب شود بطور مشخص چه اتفاقی خواهد افتاد، اما می دانم که اگر 
تصویب نشود کشور دچار مشکلات بسیار زیادی خواهد شد. اینکه ما این لوایح را تصویب کنیم رابطه های بانکی و تجارت 
ما تســهیل شــود من نمی توانم مطمئن باشم، اما اگر تصویب نشود حتما روابط مالی و تجاری کشورمان با سایر کشورها 

بسیار بد تر خواهد شد.«
هاشمی طبا در ادامه اظهار داشته است: »]نباید[ نفت را از طریق دلال های چندملیتی که وابسته به استکبار هستند 
بفروشیم و معلوم نشود که پول حاصل از فروش را چگونه بیاوریم و مجبور شویم از بابک زنجانی فتوکپی تهیه کنیم و نفت 

را به او بدهیم بفروشد و آخر معلوم نشود پول آن به کجا می رود.«
از سخن جالب و در عین حال خنده دار هاشمی طبا درباره اینکه خاصیت FATF را نمی داند ولی با این جهل برای آن 
معجزه نیز ردیف می کند بگذریم استناد او به وجود بابک زنجانی ها برای اثبات لزوم تصویب FATF حاوی نکته ای است.

از طیفي که مفسدان اقتصادي را نابغه و کارآفرین و »استیو جابز« مي نامد بیش از این انتظاري نیست. این جماعت 
در عوض کردن جاي »ارتشــا« و »اختلاس« و »کارچاق کني« با »کارآفریني« تبحر خاصي دارند و صراحتاً مي نویســند 
مدیران نجومي به همراه مفســدان کلان اقتصادي همچون شــهرام جزایري و مه آفرید خســروي، کارآفرینان شایسته و 
نابغه اي در حد »اســتیو جابز« هســتند که باید تیمار شــوند و حقوق هاي هنگفت بگیرند، این جریان امروز با استناد 
 به وجود همان هایی که آنها را اســتیو جابز می خواند می خواهند لایحه ای را که دلســوزان آن را اســتعماری می خوانند 

تطهیر کنند.
برجام، CFT، عقب نشینی بعدی چه خواهد بود؟!

روزنامه زنجیره ای آفتاب یزد طی یادداشــتی به کارشــکنی جدید گروه ویژه اقدام مالی پرداخته و نوشت: » با وجود 
تصویب قانون CFT درمجلس ایران دبیر اجرایی گروه ویژه اقدام مالی )FATF( گفته در واقع تضمینی نیست که نام ایران 

از لیست سیاه این گروه خارج شود.«
نویسنده در این کارشکنی مقصر را ایران معرفی کرده و نوشته است: »دلیل این موضوع این است که ایران تعاریف خود 
را درخصوص تروریسم دارد و سازمان ملل و شورای امنیت نیز تعریف خاص خود را، در نتیجه این تفاوت برداشت موجب 

شده که هر یک از طرفین برداشت های خاص خود را داشته باشند.«
در ادامه این یادداشــت پیشنهاد شده اســت: » راه حل آن این است که جمهوری اسلامی تلاش کند با یارگیری های 
منطقه ای در مجامع جهانی ثابت کند که حزب الله گروهی مشکل دار نیست به نظر می رسد اگر اتحادیه اروپا در ایران دفتری 

داشت تهران بهتر می توانست در این خصوص لابی کند و توافقاتی را صورت دهد.«
روزنامه قانون نیز در مطلبی به موضوع بازگشــایی دفتر اتحادیه اروپا در تهران پرداخت و نوشت: »حاشیه سازي هاي 
محافظه کاران در رابطه با مســائل مختلف کشــور ادامه دارد... در تازه ترین رویداد انتقاداتي را به رایزني ها براي بازگشایي 
دوباره دفتر اتحادیه اروپا در ایران بیان کرده اند که در میان افکار عمومي و جامعه بازتاب منفي داشته است. اقشاري که به 
منافع ملي و بهبود امور توجه دارند، با این رویکردهاي افراطي مخالف هستند و مي گویند که با احترام متقابل باید روابط 

میان ملت ها و جوامع برقرار باشد.«
روزنامه های زنجیره ای سیاست عقب نشینی های بی حد و اندازه و در عین حال بزک کارشکنی های طرف غربی را همواره 
پیگیری کرده اند، آنها پیش از برجام می گفتند با امضای توافق و تصویب آن در کشور همه تحریم ها برداشته می شود پس 
از برجام نه تنها تحریم ها برداشته نشد که بر میزان آنها نیز افزوده گردید، در ادامه گفتند راهکار آن تصویب FATF است 
که اگر این گونه شود مشکلات حل خواهد شد و از لیست سیاه خارج می شویم و امروز که می گویند بیهوده انتظار خروج 
از لیست سیاه را نداشته باشید مدعیان اصلاحات عقب نشینی بعدی را کلید زده و خواستار باز شدن دفتر اتحادیه اروپا در 

ایران می شوند و مشخص نیست عقب نشینی بعدی چه خواهد بود؟!
دولت خودش هم می دانست که حکم لاهه اعتباری ندارد!

»روزنامه آرمان« طی یادداشتی با اشاره به خروج آمریکا از پیمان مودت نوشت دولت ایران خودش هم می دانست که 
حکم لاهه اعتباری نداشته و قابلیت اجرا نیز ندارد.

در بخشی از این یادداشت آمده است: پیمان مودت هم درست مثل برجام شده، با این تفاوت که برجام هفت کشور 
امضاکننده داشت و باید با اعتبار بین المللی بیشتری مواجه می شد، اما با عدم تصویب برجام در شورای امنیت جنبه بین المللی 

کافی نداشت ولی اعتبار بیشتری از پیمان مودت ایران و آمریکا داشت.
در ادامه این یادداشت تصریح شده است: پیمان مودت قرارداد فراموش شده ای بود که بیشتر نمایش قدرتی از طرف 
دولت برای منتقدان داخلی اش بود. وکلایی هم که از طرف ایران مثل دکترممتاز در دادگاه لاهه حاضر شدند، با علم به اینکه 
حکم صادره عملی نخواهد شد، شرکت کردند چون حکم دادگاه لاهه ضرورتا از طرف محکوم اجرا نمی شود. ایران می تواند 

به شورای امنیت شکایت کند، اما چون آمریکا در این شورا صاحب حق وتوست، شکایت را رد می کند. 
وعده های نسیه اروپایی ها ادامه دارد!

»استفان شولتس« سفیر اتریش در ایران در مصاحبه با روزنامه همشهری گفت:»اتحادیه اروپا طی 6 ماه گذشته یعنی 
از زمانی که آمریکا از برجام خارج شد، بسیار تلاش کرده تا یک جعبه ابزار برای انجام مبادلات مالی با ایران ایجاد کندقانون 

انسداد برای کمک به ایران فعال شده است«.
مرور مواضع دولتمردان اروپایی، از بازسازی سناریوی برجام در قالب جدید حکایت می کند به این معنا که اروپا با وعده 
نجات برجام و مقابله با تحریم های آمریکا، از دولت روحانی می خواهد پای مذاکرات بر سر برنامه موشکی، نفوذ منطقه ای 

و دایمی کردن برجام بنشیند!
در واقع در این ســناریو تقســیم کار شده، آمریکا، تحریم ها را برمی گرداند و اروپا، با تردستی هم می کوشد ایران را به 
تعهدات برجام پایبند نگه دارد و هم به واسطه فشار آمریکا به چانه زنی و مذاکره جدید )واگذاری امتیازات جدید( تن دهد.

وضع موجود نتیجه اصرار دولت بر اجرای تصمیمات نادرست است
روزنامه دنیای اقتصاد در یادداشتی نوشت:»به نظر می رسد، دولت امروز بیش از هر زمان دیگر محتاج نقد و دریافت 
نظرات کارشناسی است و برای برنامه ریزی صحیح به منظور اصلاح امور، گام نخست شناخت سیاست های اشتباه و متوقف 
کردن آنهاست. سیاست های نادرست، علاوه بر آثار نامطلوبی که فی نفسه بر جای می گذارند، عرصه را بر اثر بخشی سیاست ها 

و اقدامات صحیح نیز تنگ می کنند و توان دولت و جامعه را تحلیل می برند.«
در ادامه این یادداشت آمده است: »نگاهی کوتاه به سیاست های اخیر یک ساله دولت نشان می دهد که اگر نبود اصرار 
دولت بر برخی تصمیمات آشکارا نادرست، امروز بسیاری از فرصت ها و مزیت های اقتصاد ایران از دست نرفته بود و حال 

مردم، بسیار بهتر از چیزی بود که اکنون هست.«
این روزنامه حامی دولت اذعان کرده اســت که وضع موجود اقتصادی نتیجه اصرار دولت بر برخی تصمیمات آشکارا 

نادرست است. 
توجیه تراشی وکیل الدوله ها برای کم کاری

روزنامه شرق در گزارشی با چند نماینده مصاحبه کرده که در میان آنها پارسایی نماینده لیست امید گفته است: »بخشی 
از سیاست های داخلی دست دولت و مجلس نیست« و در جایی دیگر از این گفت و گو می گوید: »باید شفاف سازی شود که 

دولت در برخی مسایل چه اندازه اختیار و توان دارد«!
این موضوع یکی از توجیهات مضحکی است که گاه حتی از وکیل الدوله ها شنیده می شود. در پاسخ باید گفت: کسی 
که برای ریاست جمهوری کاندید شده آیا این سیاست ها را نمی دانسته؟! از سوی دیگر اگر فردی می خواهد بیاید و به قول 
خودش وضعیت را با بخشیدن همه داشته های ملت به استعمارگران حل و فصل کند باید پرسید هنر خودش چه بوده؟ 
نکته ســوم آنکه در نظام های دیگر دنیا نیز رئیس جمهوری خلاف سیاست های کلان کشورش حرکت نمی کند. مثلا در 

آمریکا هیچ گاه فردی که معتقد به قطع رابطه با اسرائیل باشد حضور نخواهد یافت. 
این از بی هنری این طیف است که به جای کار و تلاش چشم شان به این و آن دوخته شده است و غافل هستند که 
این درمان درد نیست بلکه بخشیدن استقلال و عزت خود درد است و ملت هایی نظیر ایران برای رهایی از یوغ استعمار 
مستقیم و غیرمستقیم بهای سنگینی داده اند. استعمار با فشار بر ملت ها می خواهند ملت ها را از مواضع خویش برگردانند 

و در این راه چشم به عوامل داخلی خود دارند. 
ضمنا یادآور می شویم که رهبرانقلاب اختیاراتی که تاکنون سابقه نداشته به رئیس محترم جمهور برای حل مسایل 

اقتصادی داده اند. 
چرا اصلاح طلبها وجود و حضورشان را منکر می شوند؟

روزنامه ابتکار در شــماره دیروز نوشــت: »اصلاح طلبی به عنوان یک جریان اثرگذار در دهه ٧٠ و ٨٠ دارای مرزبندی 
مشخصی با جریان اصولگرا بود که هدفش اصلاح ساختارهای معیوب بود«.

این ادعا را که هدف اصلاح طلبان اصلاح ساختارهای معیوب بوده را با عملکردشان در همین اواخر باید سنجید اعمالی از 
قبیل مخالفت طیف موسوم به اصلاح طلب در مجلس با طرح های شفافیت و مبارزه با مفاسد مالی و مخالفت آنها با استفاده 

مجلس از ابزارهای نظارتی برای بهبود شرایط اقتصادی. 
اما در همان سالها )دهه ٨٠( که اصلاح طلبان در قدرت بودند مواردی رخ داد که بعدها فاش شد مانند واگذاری رشت 
الکتریک به همســران چند تن از ســران اصلاح طلب که آنها این کارخانه قدیمی را با کارگرانش به تعطیلی کشاندند تا از 
زمین آن برای ساخت و ساز سود ببرند. این همان چیزی است که از آن به عنوان اصلاح ساختار معیوب نام برده می شود!!
در ادامه این یادداشــت آمده است: »جریان همواره غالب اصولگرایی اساساً یا این مشکلات را نمی دید و یا منکرشان 
می شد. اما در آغاز دهه ٩٠ باز هم این جریان اصلاح طلب بود که به کمک حسن روحانی اعتدالگرا آمد تا بدنه سرخورده 

اجتماعی را امیدوارانه به سمت گام های اصلاحی هدایت کند.«
نکته جالب توجه این است که اصلاح طلبان همواره خود را معدن امید تصور می کنند که هرگاه اراده می کنند جامعه را 
از امید سرشار می سازند! اما نکته مهم تر این است که چرا این جریان حضورش را در قدرت انکار می کند؟ ریاست جمهوری 
در سال های پس از جنگ به این ترتیب بوده است: ٨سال مرحوم هاشمی رفسنجانی؛ ٨سال خاتمی؛ ٨سال احمدی نژاد و 

تاکنون 6سال حسن روحانی که دولت محبوب و مطلوب اصلاح طلبان است. 

سردارپاکپوردرواکنشبهربودنمرزباناندرمیرجاوهخبرداد

آمادگی سپاه برای عملیات مشترک
با ارتش پاكستان علیه تروریست ها

درپیربودهشــدنتعدادیازمرزبانان
کشورمانتوسطتروریستهایشرقکشور،
فرماندهنیرویزمینیسپاهپاسداراندرباره
باارتشپاکستان هرگونهعملیاتمشترک
برایدستگیریاشراروآزادسازیگروگانها

اعلامآمادگیکرد.
روابــط عمومی قرارگاه قــدس نیروی زمینی 
ســپاه پاســداران با صدور بیانیه ای از ربوده شدن 
تعدادی از بسیجیان بومی و نیروهای هنگ مرزی 

در میرجاوه خبر داد.
قرارگاه قدس نیروی زمینی سپاه در اطلاعیه ای 
اعلام کرد: شــامگاه دوشنبه 23 مهرماه تعدادی از  
بسیجیان بومی و نیروهای هنگ مرزی که در پایگاه 
مراقبتی در نقطه صفر مرزی )میرجاوه( اســتقرار 
داشــتند، با خیانت وتبانی عامل یا عوامل نفوذی 

گروهک های ضد انقلاب ربوده شدند.
ردپایعواملنفوذیدرربودنمرزبانان

این اطلاعیه در ادامه با اشاره به اینکه این پایگاه 
از استحکامات خوبی برخوردار بوده، خاطرنشان کرده 
اســت: عوامل گروهک های تروریستی که از سوی 

سرویس های بیگانه هدایت و پشتیبانی می شوند، 
بــا فریب و تطمیع عوامل نفوذی، این حادثه را در 
نقطه صفر مرزی و روبه روی یکی از پاسگاه های مرزی 

کشور پاکستان صورت داده اند .
روابط عمومی قرارگاه قدس نیروی زمینی سپاه 
در پایان تاکید کرده اســت: عملیات تعقیب اشرار، 
تروریســت ها و عوامل نفوذی دشمن ونیز اقدامات 
لازم برای آزاد ســازی ربوده شــدگان با جدیت در 
دستور کار نیروهای دفاعی و امنیتی مستقر درمناطق 
مرزی قرار گرفته است و ازدولت پاکستان نیز انتظار 
می رود با اشرارو تروریست هایی که در جوار مرزهای 
آنان لانه کرده و از سوی برخی کشورهای مرتجع 
شرور و تروریست پرور منطقه حمایت و به کارگیری 
می شوند، برخورد جدی داشته و به سرعت نسبت به 

آزادی و تحویل مرزبانان  اقدام کند.
آمادگیعملیاتمشترکباارتشپاکستان

برایآزادیمرزبانان
سردار محمد پاکپور فرمانده نیروی زمینی سپاه 
در گفت وگویی با اشاره به ربودن تعدادی از مرزبانان 
ایرانی در میرجاوه گفت: شامگاه دوشنبه  یک گروه  

تروریستی از گروهک جیش العدل از مرز پاکستان 
به یکی از پایگاه های مرزی ما که مسئولیت مراقبت 
و پایش مــرزی در منطقه لولکدان میرجاوه  را بر 

عهده داشته است نفوذ کردند.
وی افــزود: این اتفاق توســط عامل یا عوامل 
نفوذی صورت گرفتــه و در این حادثه تعدادی از 
بسیجیان بومی منطقه، عزیزان هنگ مرزی میرجاوه 
و2 نفر از پاسداران را به گروگان گرفتند و به داخل 

خاک پاکستان منتقل کردند.
خود مرزی مناطق به نسبت پاکستان

مسئولیتپذیرترباشد
سردار پاکپور با بیان اینکه دولت پاکستان باید 
نسبت به مناطق مرزی خود مسئولیت پذیرتر باشد، 
گفت: در شــش ماهه اول امسال تعدادی زیادی از 
پاســگاه های مرزی ما از داخل خاک پاکســتان 
مــورد حمله قرار گرفتند. 12 روز پیش بود که در 
حمله به یکی از پاســگاه های مرزی ما نفر دوم این 
گروهک هاشم نکوری کشته شد  و عملیات مختلف 
دیگری هم از داخل خاک پاکستان علیه پاسگاه ها و 

برجک های مرزی ما صورت گرفته است.

فرمانده نیروی زمینی سپاه تصریح کرد: خود 
من در منطقه حاضر بودم تماس هاس مختلفی از 
ســوی مرزبانی و قرارگاه قدس نزســا با مرزبانی و 
ارتش پاکســتان گرفته شد و از آنها خواستیم که 
 نســبت به تحویل اشرار و ســلامتی ربوده شدگان 

تضمین دهند.
وی ادامه داد: این تروریست ها در داخل خاک 
پاکستان دارای مقر بوده و در آنجا زندگی می کنند. 
جمهوری اسلامی آمادگی هرگونه عملیات مشترک 
با ارتش پاکستان برای دستگیری اشرار و آزادسازی 
گروگان ها را دارد و ما این قضیه را پیگیری می کنیم 
تا افراد ربوده شــده به سلامت نزد خانواده هایشان 

برگردند.
ما تروریســتیجیشالعدل: گروهک

نیروهایایرانیراربودیم
گروهک تروریســتی جیش العــدل در کانال 
تلگرامی منتسب به این گروهک، مسئولیت ربوده 
شدن تعدادی از نیروهای هنگ مرزی میرجاوه را 
برعهده گرفت. منابع خبری تعداد مرزبان های ربوده 

شده را بین 11 تا 14 نفر عنوان کردند . 

فرماندهنیرویهوافضایسپاهپاسداران
گفت:ماموفقشدهایمموشکساحلبهدریای
بالســتیکونهکروزراکهخودیکفناوری
پیچیدهدارد،تولیدکنیــموازفاصله700
کیلومتریناووکشتیراموردهدفقراردهیم.

ششمین نشست مســئولان سیاسی رده های 
نیروهای مسلح مستقر در استان های تهران و البرز 
به میزبانی نیروی هوافضای سپاه برگزار شد و سردار 
امیرعلی حاجی زاده فرمانده این نیرو در این مراسم 
به تشریح توانمندی ها و دســتاوردهای آفندی و 

پدافندی نیروی هوافضای سپاه پرداخت.
سردار حاجی زاده گفت: رهبر معظم انقلاب در 
سال 13٨6 به فرمانده وقت نیرو فرموده بودند؛ »من 
نمی دانم با موشک بالستیک زمین به زمین می شود 
کشــتی را زد یا نه؟ و اگر بتوانید این کار را بکنید، 
 کار بزرگی است.« ما برای تبعیت از ایشان، بچه ها 
را فعال کردیم و امروز موفق شده ایم موشک ساحل 
به دریای بالستیک و نه کروز را که خود یک فناوری 
پیچیده دارد، تولید کنیم و از فاصله ٧٠٠ کیلومتری 

ناو و کشتی را مورد هدف قرار دهیم.
وی افزود: دنیا شاهد است که جمهوری اسلامی 
ایران در حوزه موشــکی در منطقــه اول و در دنیا 

هفتم یا هشــتم است. ما در بحث پهپادها در تراز 
15 کشور اول جهان قرار داریم و از روسیه و چین 
جلوتریم. در حوزه پدافند هوایی توانمندی خوبی 
داریم و تجهیزاتی داریم که از روسیه، فرانسه، چین 

و انگلیس جلوتر است.
فرمانده نیروی هوافضای سپاه خاطرنشان کرد: 
امروز موشــک های تولیدی ما از 2٠٠ کیلومتر تا 
2٠٠٠ کیلومتر همه نقطه زن هستند و موشک های 
تولیدی گذشــته هم همه در حال تبدیل شدن به 

نقطه زن هستند.
وی به چند نمونه از عملیات های موشکی این 
نیرو بر روی مواضع دشمن هم  اشاره کرد و گفت: 
در جنوب شرق کشور عوامل ضد انقلاب 14 نفر از 
نیروهای سپاه را به شهادت رسانده بودند و نیروی 
زمینی سپاه محل اختفای سرکرده این گروهک را 
رصد کرده بود که دو خانه در فاصله ٧٠ کیلومتری 
از مرز ایران در یک روستا و کنار مسجد واقع شده 
بود. موشک های ما برای برد 25٠ تا 3٠٠ کیلومتری 
ساخته شده بود؛ لذا بر اساس تعهدی که داده بودیم، 
برد موشک را تنظیم و فقط آن دو خانه را منهدم و 
نفرات آنجا را به درک واصل کردیم و هیچ خسارتی 

به روستا و مسجد آن وارد نشد.

فقطداعشیهارامیزنیم
فرمانده نیروی هوافضای سپاه در ادامه افزود: 
پس از جنایت داعشی ها در تهران و حمله به حرم 
مطهر حضرت امام خمینی)ره( و مجلس شــورای 
اسلامی در میدان بهارستان،  آمادگی خود را برای 
گرفتن انتقام خون شــهدا از مزدوران وهابی اعلام 
کردیم، شرایط مهیا شد، سردار جعفری گفتند رهبر 
معظم انقلاب نگران صدمه به مردم دیرالزور سوریه 
هستند،  ما به ایشان اطمینان دادیم که فقط محل 

تجمع داعشی ها را می زنیم.
وی ادامه داد: این عملیات دقیق اجرا شــد و 
هواپیماهای بدون سرنشــین ما از سمت حماء در 
ســوریه رفتند بالای هدف در دیرالزور و ما تصاویر 
اصابت موشــک ها را به صورت آنلاین در کرمانشاه 
مشاهده می کردیم که بخشی از این فیلم ها را همه 
دیدند و هواپیماهای ما همه سالم،  چند صد کیلومتر 

آن طرف تر نشستند.
منتظردوسهنفربودیم

به گزارش فارس، سردار حاجی زاده ادامه داد: 
نیروهای ضد انقلاب در شمال غرب کشور تعدادی 
از برادران سپاه را به شهادت رسانده و موجب سلب 
امنیت آن منطقه شــده بودند. نیروی زمینی سپاه 

مجوز حمله به جلســه ســران کردهای معاند در 
خــاک عراق را گرفته بود. در زمان اجرای عملیات 
یک فروند هواپیمای بدون سرنشین از اهواز و یک 
فروند از کاشــان بلند شــد و ساعت یک صبح در 
منطقه پیرانشــهر بود و آنها را فرستادیم در اربیل 
عراق بالای سر هدف در عمق ٧٠ کیلومتری، ما با 
پهپادها،  تردد آنها را زیر نظر داشتیم،  هنوز دو سه 
نفر به جلســه نرسیده بودند و در زمان مقتضی، با 
چند فروند موشک زمین به زمین اجرای آتش کردیم 
و همه آنهایی که آنجا بودند من جمله رابط کشور 
عربســتان،  همه از بین رفتند، یا به نحوی زخمی 
شدند که دیگر سالم نیستند و ساعت سه بعدازظهر 

هواپیماها به کرمانشاه برگشتند.
بردموشکهایشمازیاداست

وی در ادامه گفت: در جریان جنگ سوریه یک 
روز به سردار حاج  قاسم  سلیمانی گفتم چرا از موشک 
علیه داعش استفاده نمی کنید و ایشان گفت،  برد 
موشک های شما زیاد است و به درد ما نمی خورد،  ما 
موشک با برد 1٠ کیلومتر لازم داریم،  پس از شش 
ماه کار و تلاش و با همکاری وزارت دفاع، موشک با 
برد 23 کیلومتر ساختیم و در دو سال آخر نبرد در 

سوریه از این ها استفاده می کردیم.

تشریحدستاوردهایهوافضایسپاهبهروایتسردارحاجیزاده

موشک های بالستیک دریایی سپاه ۷۰۰ كیلومتری شدند

نمایندهمردمقمازاصراررئیسدولتبرایبودنبرخیافرادباعملکرد
بسیارضعیفدرکابینهانتقادکردهومیگویدکه»رئیسجمهوربایدپاسخگو
باشدکهچراتااینحداصرارداردکهاینافراددرکابینهباشندوبقیهنباشند؟!«

»احمــد امیرآبادی  فراهانی« نماینده مردم قم در مجلس و عضو هیئت  رئیســه 
مجلس اســت. او در گفت وگویی تفصیلی به پرسش های خبرگزاری مهر پاسخ داده 
اســت. امیرآبادی از جلسات رئیس  مجلس برای تصویب FATF گفته و خاطرنشان 
کرده: »اگر نظر لاریجانی رد این لایحه بود، حتما رد می شد؛  خصوصا به این دلیل که 
اعضای فراکسیون مستقلین خیلی خوب به حرفش گوش می دهند و با او هماهنگ 
هستند. از قضا تصمیمات مستقلین  هم تاثیر زیادی در آرای مجلس دارد و هر جا که 
طرف فراکسیون ولایی بودند، ولایی ها به خواسته خود رسیدند و  هرگاه طرف فراکسیون 

امید رفتند، اصلاح طلبان مجلس به هدف خود رسیدند.«
این نماینده مجلس پیرامون سخن هایی درباره تغییرات در دولت شنیده می شود 
که قرار است برخی وزرا جابه جا شوند و از وزارتخانه ای به وزارتخانه دیگر بروند گفته: 
»شاید افراد در وزارتخانه های مختلف کارکردهای متفاوتی داشته باشند، اما توانمندی 
در مدیریت،  بحثی عمومی است و کسی که نتواند وزارت صنعت، معدن و تجارت را 
مدیریت کند، قطعا نمی تواند در وزارتخانه عریض و طویل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

هم موفق باشد.«
امیرآبادی در پاســخ به این ســؤال که »علت اصرار رئیــس  جمهور برای حفظ 
شــریعتمداری را در چه موضوعی می دانید؟« اظهار داشــته: »رئیس  جمهور همان 
اصــراری را دارد که می خواهد نوبخت در ســازمان برنامه و بودجه بماند؛ همان گونه 
بر وزیر ماندن شــریعتمداری پافشــاری می کند که تا مدت های طولانی زیر بار عزل 
 ســیف از بانک مرکزی نرفت و در نهایت هم او را به عنوان مشاور پولی و  مالی خود 

منصوب کرد.«
نماینده قم دلیل این را رودربایســتی حزبی و جناحــی نامیده و در توضیح آن 
گفته: »رفاقت رئیس جمهور با برخی دولتمردان به مدت ها قبل و زمانی برمی گردد که 
نماینده مجلس بود و با آنان رودربایستی  حزبی و گروهی دارد؛ از سوی دیگر به برخی 
افراد در زمان انتخابات وعده داده که در دولت به کار گرفته می شــوند و ریشه برخی 
انتصاباتش هم در این است که شاید آن آقایان منویاتش را بهتر اجرا می کنند. به هر 
صورت رئیس  جمهور باید پاسخگو باشد که چرا تا این حد اصرار دارد که این افراد در 

کابینه باشند و بقیه نباشند؟!«
مطهری نماینده لیست امید از اینکه مجلس خبرگان از گرانی های اخیر و افزایش هر 
روزه قیمت سکه و ارز گلایه کرده و خواسته بودند به وضعیت معیشت مردم رسیدگی 

شود به شدت عصبانی شده بود.
امیرآبادی در توئیتی خطاب به این نماینده لیست امید نوشت: »جناب آقای دکتر 
مطهری نایب  رئیس  مجلس شورای اسلامی فرمودند؛ مجلس خبرگان را چکار به بازار 
ســکه و ارز!! باید به ایشــان عرض کنم، جنابتان که عمدتاً دغدغه تان خانم رهنورد و 
آقایان موســوی و کروبی است! حال که خبرگان ناچاراً! به جای شما دغدغه معیشت 

مردم را دارند، جای تشکر ناراحت هم هستید؟« 
اکنون امیرآبادی درباره رابطه همکاری خود با مطهری در هیئت  رئیسه مجلس و 
ماجرای توئیت بالا گفت: »بنده مشکلی با مطهری ندارم و باید در هیئت  رئیسه کارهای 
مجلس را پیش ببریم اما بنده برخی از نظرات وی را قبول ندارم. به همین جهت چندین 
بار به مطهری گفتم که مردم تهران مشکلات زیادی دارند و برای یک بار هم که شده از 
حقوق این مردم دفاع کن و چرا دائما دنبال دفاع از حقوق برخی آقایان و رفع حصر 
آنان هستی؟ آیا یک بار  پیگیر کردی که چه کسانی در فتنه ٨٨ بی خانمان شدند و 
فرزندانشــان را از دســت دادند؟ آیا فقط باید سران فتنه مطرح شوند؟ از سوی دیگر 
نمایندگان خبرگان هم نماینده ملت هستند و از مردم رأی گرفتند و باید به مسئولان 

تاکید کنند که مشکلات مردم را سریع تر حل کنند.«
نماینده قم افزوده اســت: »بنده از زمانی که مســئول سؤالات در هیئت  رئیسه 
مجلس شدم، تقریبا تعداد سؤالات را به نصف رساندم. مثلا آقایان مطهری و صادقی از 
سالیان قبل سؤالاتی درباره مباحثی چون رفع حصر و عملکرد قوه قضائیه داشتند که 
طرح نشده بود اما بنده این سؤالات را اعلام وصول کردم و در نهایت هم اتفاق خوبی 
افتاد و آقای مطهری سؤالش درباره رفع حصر را به رأی گذاشت و نمایندگان هم به 

ادامه حصر رأی دادند.«

امیرآبادیفراهانی:

رودربایستی حزبی و جناحی 
بلای جان دولت شده است

فرماندهکارخانجاتنیرویدریاییارتشبابیاناینکهارتشناوشــکن
200متریمیسازدگفت:بردموشکشناورهااز300کیلومترفراترمیرود.

امیر دریادار دوم علیرضا شیخی در گفت و گو با فارس اظهار داشت:  در سال های 
اخیر ما به صورت مداوم، روزانه لااقل دو شناور در منطقه خلیج عدن داریم که این کار 
ما را در جهت آماده سازی شناورها بسیار سنگین می کند و ما سعی کردیم با افزایش 

ساعت کار، آن را جبران کنیم. این حجم بالای کار، تجربه ما را نیز بیشتر می کند.
فرمانده کارخانجات نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران ادامه داد: جمهوری 
اسلامی ایران جزو معدود کشورهایی است که در آب های آزاد و بین المللی- خصوصاً پس 
از شکل گیری پدیده شوم دزدی دریایی- برای حراست از خطوط مواصلاتی کشورمان به 
تنهایی عمل می کند و این در حالی است که مابقی کشورها عمدتاً در ائتلاف با یکدیگر 
بوده و نیازمندی هایشان را از یکدیگر تأمین می کنند، اما شناورهای ما در دریا متکی 
به توان خودشان هستند.وی با  اشاره به زمانبندی ساخت ناوشکن هایی مانند جماران 
گفت: طبیعتا همیشه اولین تجربه ها زمان بیشتری می برند اما در نمونه های بعدی، هم 

تجربه و هم توان علمی ما بالا رفته و هم زمان بندی کمتر می شود. 
مثلًا همان ناوشــکن جماران یک تجربه اول بود که چند سال طول کشید ولی 
شــناورهای دوم و ســوم و ان شاءالله در آینده نمونه های دیگر به مراتب زمان کمتری 

را می برد. 
فرمانده کارخانجات نیروی دریایی ارتش اظهار داشت: من می توانم این را بگویم 
که اگر ما با مشکلات مالی و تأمین اعتبار روبه رو نباشیم، می توانیم یک ناوشکن را در 

کمتر از یک سال تولید کنیم.
بردموشکشناورهاافزایشمییابد

امیر دریادار دوم علیرضا شــیخی گفت: ما امروز از ســامانه دفاع نقطه ای بر روی 
شناورهایمان بهره می بریم که این امکان را به شناور می دهد که اگر از طریق هواپیما و 
یا حتی موشک مورد تهاجم قرار گرفت از خود دفاع کند. نمونه آن سلاح دفاع نقطه ای 
»کمند« اســت و نیز موشک های »قدیر« و »قادر« که بردی تا 3٠٠ کیلومتر دارند و 

برنامه برای افزایش برد آنها نیز هست.
وی همچنیــن گفت: شــناورهای ما در مأموریت های خارجی تــا ٩٠ درصد از 
نیازمندی های خود را از هیچ کشوری تأمین نمی کنند، چه در حوزه آب، چه سوخت و 
چه موارد دیگر و این نیازها از طریق شناورهای پشتیبانی که با یگان های رزمی همراه 

هستند تأمین می شود. 
ناوشکن سهند این قابلیت را دارد که بسیار راحت تر و سریع تر نیازمندی های خود 
را از شناور پشتیبانی دریافت کند. فرمانده کارخانجات نیروی دریایی ارتش جمهوری 
اسلامی ایران اظهار داشت: شما می دانید که یک شناور در بخش های مختلف به صورت 
جدا ساخته می شود ولی به هر حال همه آنها نهایتاً باید در یک داک سرهم بندی شده 
و به آب انداخته شود، بنابراین اگر ما زیرساخت های ساخت شناورهای بزرگ تر چه در 
ابعاد و چه در تنُاژ را داشته باشیم، به راحتی می توانیم آنها را بسازیم که البته همین 
هم در دستور کار است و پروژه بعدی ما یک شناور 2٠٠ متری خواهد بود که اندازه 

ناوهای ما را از ٩٧ متر به 2٠٠ متر می رساند.

رئیسنهادنمایندگیرهبرمعظمانقلاب
دردانشــگاههابااشــارهبهبداخلاقیهای
جریانسکونومنتفعازوضعموجود،افزود:
نهادرهبریازجوانانمومنانقلابیکهبرخی
بابرچسبزدنهاییازقبیلفرقانیبودنبه
دنبالمنزویکردنآنهستند،دفاعمیکند.

به گزارش روابط عمومی نهاد نمایندگی رهبر 
معظم انقلاب در دانشگاه ها، حجت الاسلام مصطفی 
رستمی با اشاره به برخی مخالفت ها با جریان جوان 
مومن انقلابی گفت: ممکن اســت وقتی می گوییم 
جوان تحول خواه اســت و مطالبه تغییر دارد این را 
برخی برنتابند و با دسته بندی های مختلفی در مقابل 
این تحول و آرمانخواهی مقاومت کنند، دسته هایی 
که منافعشان در حفظ وضع موجود است، دسته ای 
که اگر آرامششان به هم بخورد برایشان هزینه دارد، 
دسته ای که به دنبال سلب مسئولیت از خودشان 
هستند؛ اینها ممکن است در مقابل جوان انقلابی 

بایستند.
رئیس نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در 

دانشگاه ها با اشاره به بداخلاقی های جریان سکون و 
منتفع از وضع موجود، افزود: نهاد رهبری از جوانان 
مومن انقلابی که برخی با برچسب زدن هایی از قبیل 
فرقانی بودن به دنبال منزوی کردن آن هســتند، 

دفاع می کند. 
ما با صدای رسا مدعی هستیم که دانشگاه ها 
و جوانان دانشــگاهی ما در حال حرکت به سمت 
خوبی ها هســتند، کدام مقطع بوده که ما وضعیت 
دینی را با آن گذشته مقایسه کنیم و خودمان را بهتر 
از آن نبینیم؟ نمونه بارز آن برگزاری نماز جماعت در 
دانشگاه تهران است. مسجد دانشگاه تهران امروز یکی 
از  مساجد جریان ساز دینی در کشور است. اعتکاف 
از درون حوزه آمده، اما کجا اعتکاف را به یک جریان 
کشوری تبدیل کرد؟ حتما اعتکاف جوانان در همین 
مسجد دانشگاه تهران یکی از محل های الگوساز در 

سطح کشور بوده است.
وی در ادامــه افزود: امروز هرکســی مطالعه 
دقیقی داشته باشد، قطعا معتقد است فضای دینی 
در دانشگاه های ما حتما از ابتدای انقلاب بهتر است. 

رئیــسکمیســیونویژهبرجــامدر
مجلسپیشــینمیگویدکهرئیسمجلس
خارجازکمیســیونبرجامجلســهایرابا
حضورنمایندگانفراکسیونهاتشکیلداده

بودامااختلافنظریپیشآمد.
علیرضا زاکانی، رئیس کمیسیون ویژه برجام در 
مجلس پیشین )مجلس نهم( در گفت وگو با باشگاه 
خبرنگاران جوان، در واکنش به اظهارات اخیر نعمتی 
مبنی چشمکش به عراقچی در جلسه کمیسیون 
ویژه برجام با هدف به درازا کشــیدن این جلســه 
بوده است، اظهار کرد: نیت نعمتی از چشمک زدن 
 را نمی دانم، اگر گفته اند حتما نیت چنین کاری را

 داشته اند.
وی افزود: من ویژگی نیت خوانی افراد را ندارم و 
اگر آقای نعمتی چنین ادعایی را دارند، باید خودشان 

در این رابطه پاسخگو باشند.
رئیس کمیسیون ویژه بررسی برجام در پاسخ به 
سؤال دیگری مبنی بر اینکه  آیا برگزاری جلسه دو 
گروه از نمایندگان  مجلس نهم خارج از کمیسیون 
مذکــور با محوریــت برجام را تاییــد می کنید یا 

خیر، اظهار کرد: لاریجانی رئیس مجلس  خارج از 
کمیسیون برجام جلسه ای را با حضور نمایندگان 
فراکسیون ها تشــکیل داده بود اما اختلاف نظری 

پیش آمد. 
زاکانی در تشــریح اختلاف نظر پیش آمده در 
این جلسه خاطرنشــان کرد: در جلسه بحث های 
کارشناسی صورت می گرفت اما وقتی این ایرادات 
خدمت لاریجانی منعکس می شــد، رئیس مجلس 
اظهارنظر به معنی حذف و اضافه می کرد، در نتیجه 
یکی از فراکسیون ها این مسئله قبول نکرد و خود را 
ملتزم به آن ندانست.فعال سیاسی اصولگرا در پاسخ 
به این سؤال که کدام فراکسیون خروجی جلسه را 
نپذیرفت؟ اظهار کرد: همان فراکسیونی که مسئولش 

آقای حداد عادل بود.
وی با اشــاره به بحث نواصولگرایی و رونمایی 
از مانیفســت نواصولگرایی تصریح کــرد: اگر هر 
تشــکیلات سیاســی در خود تحول ایجاد نکند 
دچار رکود می شــود، اما اینکــه تغییر و تحولات 
 چگونه باشد، باید به صورت تصمیم گیری جمعی 

برنامه ریزی شود.

حجتالاسلامرستمی:

نهاد نمایندگی رهبری در دانشگاه ها
از جوانان مومن انقلابی در برابر برچسب ها حمایت می كند

زاکانی:
مجلس نهم رویکرد حذفی 

در مواجهه با مخالفان برجام داشت

ســفیرجدیدژاپندرایرانگفتهاستکهدولتوشرکتهایژاپنیعلیرغمفشارهاوتحریمهایآمریکا
همچنانبهروابطخودباایرانادامهمیدهندودرایرانمیمانند.

حجت الاســلام حسن روحانی روز سه شنبه هنگام دریافت استوارنامه سفیر جدید ژاپن در کشورمان با اشاره به اینکه در 
آســتانه نودمین ســالگرد برقراری روابط دیپلماتیک ایران و ژاپن قرار داریم، اظهار داشت: ایران و ژاپن در بسیاری از مسائل و 
موضوعات بین المللی دیدگاه مشترکی دارند و دیدار مسئولان دو کشور در مجامع مختلف بین المللی به ویژه در حاشیه مجمع 
عمومی سازمان ملل متحد، همواره مثبت و در راستای توسعه مناسبات فی مابین بوده است.رئیس جمهور صدور حکم دیوان 
بین المللی لاهه به نفع ایران و دستور این دیوان به آمریکا برای توقف محدودیت ها علیه ایران را حائز اهمیت دانست و اضافه 
کرد: جمهوری اسلامی ایران علیرغم خروج غیرقانونی آمریکا از برجام همچنان به تعهدات خود در این توافق پایبند است و تا 
زمانی که این توافق در چارچوب منافع ملی ما باشد، به آن پایبند خواهیم بود. روحانی با اشاره به لزوم تلاش همه کشورها در 
راستای حفظ و تداوم برجام به عنوان توافقی بین المللی، اظهار داشت: هر چه کشورها از خواسته های نابجای دولتمردان آمریکا، 
فاصله بگیرند، برجام و دیپلماسی مستحکم تر خواهد شد.سفیر جدید ژاپن در تهران نیز در این دیدار ضمن تقدیم استوارنامه 
خود به رئیس جمهور کشورمان، گفت: امپراطوری و دولت ژاپن خواهان توسعه روابط و همکاری های دوستانه تهران – توکیو 
است.»میتسوگو سایتو« با  اشاره به روابط تاریخی و دوستانه دو کشور در زمینه های مختلف اظهار داشت: دولت و شرکت های 
ژاپنی علیرغم فشارها و تحریم های آمریکا همچنان به روابط خود با ایران ادامه می دهند و در ایران می مانند؛ چرا که تجار و 

مسئولان ژاپنی نسبت به آینده ایران اطمینان دارند.

سفیرژاپن:

شرکت های ژاپنی همچنان در ایران خواهند ماند

دستیارویژهرئیسمجلسدراموربینالمللگفتکهآمریکاهرگزقادر
بهحفظتحریمهانخواهدبود.

حســین امیرعبداللهیان در صفحه شخصی خود نوشت: جمهوری اسلامی ایران 
همانند توان بالای موشکی، علمی و هسته ای، با اقتدار در مسیر پیشرفت، رفاه مردم و 
شکوفا ساختن اقتصاد ملی به پیش می رود. آمریکا هرگز قادر به حفظ تحریم ها نخواهد 

بود. قیافه ترامپ پس از 13 آبان امسال دیدنی است.

امیرعبداللهیان:

قیافه ترامپ پس از 1۳ آبان امسال 
دیدنی است

فرماندهکارخانجاتنیرویدریایی:
ارتش به سمت ساخت ناوشکن ۲۰۰ متری 

حرکت می کند

بقیهازصفحه2
الف- ایشان باید به این سؤال پاسخ دهند که 
در ســال هایی که ایران به طور قطعی در لیســت 
سیاه FATF قرار داشت )قبل از تیر ٩5( تعاملات 
بانکی و مالی کشور با خارج کاملا قطع بود؟ جواب 
این سؤال، قطعا منفی است و از سال ٩٠ تا ٩5 که 
در لیست سیاه این نهاد قرار داشتیم، تعاملات ما با 
خارج از کشور حجم بسیار بالایی داشت. بنابراین 
سابقه همکاری کشورهای دیگر با ایران نشان می دهد 
که این کشورها در همکاری های خود با کشورمان، 
نقش زیادی نســبت به FATF قائل نیســتند یا 
حداقــل FATF در حدی برای آنها اهمیت ندارد 
که تعاملات خود را با کشورهای داخل لیست سیاه 

آنها قطع کنند.
ب- ایشــان باید به این سؤال پاسخ دهند که 
در شرایطی که تحریم های ثانویه بانکی آمریکا بر 
ایران اعمال می گردد، لیســت سیاه FATF چقدر 
برای کشــورهای دیگر مهم خواهد بود؟ به عبارت 
دیگر، از دیدگاه ایشان اگر هم اکنون از شرکت ها و 
بانک هایــی که ایران را ترک می کنند، که به گفته 
مارشال بیلینگزلی )رئیس FATF( در حدود 1٠٠ 
شــرکت هستند، سؤال شود که اگر ایران از لیست 
ســیاه FATF خارج شود، آیا آنها چشم خود را بر 
خروج آمریکا از برجام می بندند و با ایران همکاری 
خواهند کرد یا خیر، پاســخ آنها چیست؟ واقعیت 
این اســت که در شرایطی که مسئله بزرگ تری به 
نام تحریم های ثانویه بانکی آمریکا برای ایران وجود 
 FATF دارد، حضور یا عدم حضور در لیست سیاه
مسئله ای حاشیه ای خواهد بود. کما اینکه ایران در 
سال های ٩2 تا ٩4 تحت این تحریم های آمریکا بود 
ولی مسئولین دولت روحانی به فکر خروج از لیست 

سیاه FATF نبودند.
تداومتلاشهابرایبزرگنماییغیرواقعی

FATFاهمیت
سپه وند در بخشی دیگر از این یادداشت مدعی 
شده است: »نمی توان هیچ مجموعه ای را در جهان 
در حوزه پولشویی همتای  FATFبه حساب آورد. 
این نهادی اســت که سازمان ملل، صندوق و بانک 
جهانی و سایر نهاد های بین المللی همکاری با آن را 

توصیه می کنند و جایگزینی هم ندارد«.
موافقان همکاری گسترده با FATF، از ابتدای 
مطرح شــدن این موضوع در ایران تلاش داشتند 
آن را نهادی بین المللی و صرفا فنی و نه سیاســی 
نشــان دهند. این در حالی اســت که این حجم از 
اهمیت قائل شــدن به FATF توســط سپه وند و 

ســایر همفکران ایشان در این زمینه، واقعی نبوده 
و اهمیت این نهاد توســط موافقــان آن در ایران 

بزرگنمایی شده است زیرا:
 اولا: کل اعضای این نهاد بین الدولی، 35 کشور 

به اضافه دو نهاد منطقه ای است.
 ثانیا: از این 35 کشور، 1٨ کشور، یعنی بیش از 
نیمی از آن را کشورهای اروپایی تشکیل می دهند.

ثالثا: اعترافات مدیران ارشد وزارت خزانه داری 
آمریکا از جمله زاراته و مندلکر و همچنین ریاست 
یکی از همین مدیران بر FATF نشان می دهد که 
این کشور سیطره کاملی بر FATF دارد و یک نهاد 

فنی، غیرسیاسی و بین المللی نیست. 
آیااجرایکاملبرنامهاقدامFATFمنجربه
لورفتناطلاعاتاقتصادیایراننخواهدشد؟

ســپه وند در بخش دیگری از این یادداشت، 
نوشته است: »هراس افکنی به این شکل که ایجاد 
مرکــز اطلاعات مالی برای  تمرکز بخشــیدن به 
اطلاعات، تبادلات و کنترل ریسک پولشویی به معنی 
گردن نهادن به هر گونه درخواست تحویل اطلاعات 
و از آن فراتر گزارش دهی دوره ای و اتصال خودکار 
کشــورهای متخاصم به اطلاعــات نظام پرداخت 
ماست سراسر کذب اســت و حقیقت ندارد«. این 
صحبت مدیر گروه پژوهشی بانکداری پژوهشکده 
پولی و بانکی که واحد اطلاعات مالی قرار نیســت 
به صورت دوره ای یا به صورت آنلاین به کشورهای 
متخاصم اطلاعات دهد، سخن صحیحی است و البته 
هیچ کدام از کارشناسان مخالف همکاری گسترده 
ایران با FATF هم ادعا نکرده اند که قرار اســت به 
شکل دوره ای یا اتصال آنلاین، اطلاعات اقتصادی 
ایران به کشورهای دیگر منتقل شود. مسئله اصلی 
اینجاســت که مطابق با برنامه اقــدام FATF در 
صورتی که کشورهای دیگر از ایران جزئیات اطلاعات 
تراکنش های مشکوکی را درخواست کنند، کشورمان 
ملزم است این اطلاعات را به کشور مزبور ارائه دهد. 
همچنانکه برخی از گزارش های رسانه ای و مصاحبه 
نمایندگان مجلس موید این است که در زمستان 
سال گذشته اطلاعات صرافی ها توسط واحد اطلاعات 
مالی ایران به کشورهای خارجی منتقل شده است 
)البتــه تعداد این صرافی ها توســط وزارت اقتصاد 
تکذیب شد اما اصل این خبر هیچگاه تکذیب نشد(.
همچنین سپه وند در بخش دیگری از این متن 
صراحتا بیان کرده است: »احساس نیاز به ترتیباتی 
برای رصد تبادلات مالی و جرم انگاری پولشــویی 
فلســفه ایجاد  FATF اســت و این بدون تمرکز 
و تبادل اطلاعات امکان پذیر نیســت«. این جمله 

مدیر گروه پژوهشــی بانکداری پژوهشکده پولی 
و بانکی نشــان می دهد که موافقان FATF خود 
نیز می دانند که مبنای FATF بر تبادل اطلاعات 
)بخوانید لو رفتن اطلاعات( اســت اما به این نکته 
توجه نمی کنند که تبادل اطلاعات برای کشوری که 
درگیر پیچیده ترین جنگ اقتصادی در جهان است، 
به منزله لو رفتن اطلاعات اقتصادی و باز شدن مشت 
ایران در این جنگ خواهد بود که نتیجه ای جز بدتر 

شدن وضعیت اقتصادی و شکست نخواهد داشت.
در ادامــه این متن، ســپه وند درباره شــیوه 
انتقــال اطلاعات بین کشــورها، نوشــته اســت: 
»درخواســت کننده  بایــد توجیــه لازم را برای 
درخواســت اطلاعات داشته باشــد. و این را واحد 
اطلاعات مالی کشــوری که قرار اســت اطلاعات 
بدهد می تواند مطالبه کند«. این سخنان مدیر گروه 
پژوهشی بانکداری پژوهشکده پولی و بانکی نیز کاملا 
صحیح است و آمریکا می تواند با این توجیه که سپاه 
را در لیست تروریستی خود قرار داده است، اطلاعات 
کشور را از واحد اطلاعات مالی مطالبه کند. اما آیا 
ایران می تواند توجیه آمریکا را نپذیرد؟ فرض کنیم 
که توجیه آمریکا را نپذیرد و درخواست آن را نادیده 
بگیرد، اگر همزمان بیست کشور همراه آمریکا حجم 
زیادی از اطلاعات را درخواست کنند، ایران می تواند 
همه آنها را نادیده بگیرد؟ تا کی و کجا می تواند انبوه 
درخواست هایی که از سوی کشورهای همپیمان با 
آمریکا را رد کند؟ رد این حجم از درخواســت ها، 
برای ایران هزینه نخواهد داشــت؟ این اقدام باعث 
نمی شود که کشورمان را به تامین مالی تروریسم 
و پولشویی و عدم همکاری با جامعه جهانی متهم 
کنند؟ این روند باعث پرونده سازی در FATF علیه 
ایران نخواهد شد؟ اتفاق آشنایی که در جریان پرونده 
سازی های هسته ای علیه ایران انجام گرفت. تجربه 
ایران در انتقال اطلاعات هسته ای توسط بازرسان 
آژانس   بین المللی انرژی اتمی نشــان می دهد که 
خروج اطلاعات از ایران به منزله دسترسی آمریکا 
بــه آن خواهد بود و هیچ تضمینی وجود ندارد که 
در صورت خروج اطلاعات، کشور مورد تعامل، این 

اطلاعات را به آمریکا ارائه نکند.
تجویزخودتحریمی

درجهتتحققارادهآمریکا!
سپه وند در بخش پایانی یادداشت خود پرده از 
واقعیت بزرگی برداشته و نوشته است: »اما این ادعا 
که تبادل اطلاعــات بین واحد های اطلاعات مالی 
برای نهادها و افرادی که در لیست تحریم قرار دارند 
و یا آنها که به هر دلیلی درگیر فعالیت ها شــده اند 

یا خواهند بود که از نظر پولشــویی و تامین مالی 
تروریسم مشــکوک قلمداد می شوند، هزینه ساز 
خواهد بود، کاملا به جا و درســت اســت. راه حل 
می تواند آن باشــد این افراد و مجموعه ها از طریق 
نهادهای مالی که آنها نیز مشمول تحریم ها هستند 
کارشــان را پیش ببرند. الگویی که چین در تعامل 
با ایران از آن بهره برده اســت. وجود  اشخاصی در 
کشور که در لیست تحریم ها هستند می تواند نافی 
همکاری با FATF نباشــد. برای نمونه می توان به 
تجارب روسیه، چین، ترکیه و لبنان در این زمینه 

 اشاره کرد و از آن کمک گرفت«.
بیش از دو ســال است که منتقدان همکاری 
گسترده ایران با FATF تاکید دارند که اجرای کامل 
برنامه اقدام این نهاد باعث خود تحریمی می شود. 
اما هیچکدام از این کارشناسان نمی توانستند مفهوم 
خــود تحریمی را به خوبی مدیر گروه پژوهشــی 
بانکداری پژوهشــکده پولی و بانکی به مخاطبان 
منتقل کنند. این مدیر پژوهشکده وابسته به بانک 
مرکزی در این بخش از یادداشت خود، به مسئولان 
ارشــد کشورمان پیشــنهاد می کند که 2٨5 فرد، 
شــرکت و نهاد خود از جمله سازمان صدا و سیما، 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی، وزارت اطلاعات، 
سپاه پاسداران انقلاب اســلامی و... )یعنی بخش 
زیــادی از نهادهای امنیتی و اقتصادی کشــور( را 
تحریم کرده و این نهادها، خودشان مشکل خود را 
حل کنند. به چه روش؟ به روش همکاری با نهادهای 
تحریمی و عدم همکاری نهادهای دیگر با نهادهای 
تحریمی و این معنایی جز خودتحریمی ندارد. ادامه 
این روند، به معنای دوپاره شدن کشور بوده و منجر 
به عمیق شدن شکاف تحریمی ها – غیرتحریمی ها و 
منزوی شدن نهادهای تحریمی خواهد شد. در واقع، 
در حالی که بانک مرکزی باید فرمانده اقتصادی در 
جنگ اقتصادی باشد و برای اجرای اقتصاد مقاومتی 
و خلاصی از نظام پرداخت دلار و یورو، پیمان های 
پولی را اجرا کند، اما در کمال تعجب، در راســتای 
طراحی و اراده اتاق جنگ آمریکا )وزارت خزانه داری 

این کشور( ، خودتحریمی را تجویز می کند!
در مجموع، تا زمانی که مدیران و کارشناسان 
نهادهای مختلف فکری و پژوهشی دولت بخصوص 
بانک مرکــزی چنین تفکرات غلــط و غیرواقعی 
)بخوانید توهماتی( درباره FATF داشته باشند و 
به مدیران ارشد دولت تزریق کنند، مشخص است 
که دولت در میانه جنگ اقتصادی با آمریکا، بعضا 
گام هایی بردارد که دقیقا در راستای اراده این کشور 

است و نه در راستای مقابله با آنها.

توصیهعجیبیکمقامبانکمرکزی

FATF تجویز خودتحریمی! برای همکاری با


